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PROTOCOL TO THE NORTH ATLANTIC TREATY ON THE ACCESSION OF~
GREECE AND TUREY

The Parties to the~ North Atlantic Treaty, signed at Washinto
4th April, 1949,

Being ,satisfied that the security of the North- Atlantic. area. will
enhanced by the accession of the Kingdom of Greece and the Republic
Turl<ey to that Treaty,

Agree as follows --
ARTICLE I

Upon the entry into force of this Protocol, the Government of the Unit
States of America shall, on behaîf of ail the Parties, communicate to t
Governent of the Kingdom of Greece and~ the Government of theReub
of Turkey an invitation to accede to the North Atlantic Treaty, as it may
modified by Article II of the present Protocol. Thereafter the Kingdomn
Greece and the Republie of Turkey shaîl each become a Party on the do
when it deposits its instrument of accession with the Government of tf
United States of America in accordance with Artic1le 10 of theo Treaty.

ARTICLE II
If the Republic of Turkey becopies a P'arty to the North Atlantic Treat

Article 6 of the Treaty shall, as from the date of the deposit by the Goveli
ment of the Republic of Turkey of its instrument of accession with t,
Governiment of the United States of America, be modified to read as follows:ý

"For the purpose of Article 5, an armed attack on one or more of tl
Parties is deemeci to indlude an armed attack-
(i) on the territory of any of the Parties in Europe or North Amier*e

on the Algerian Departments of France, on the territory of Turlçe
or on the ilands under the jurisdlction o! any of the Parties in tl
North Atlantic area north of the Tropic of Cancer;

(iü) on the forces, vessels or aircraft of any of the Parties, when in,
over these territories or any pther ae i urpe in whh cuai-
forces of any of the Parties were stationed on the date whenC
Treaty entered into force or the Mediterranean Sea or the Nor
Atlantic Area north of theç Tropic of Cancer."

ARTICLE III

The present Protocol shall enter into force when each of the Pari
to the North Atlantic Treaty has nGtlfied the Govrmn o! the United Stt
of America of its acceptance thereof. The Gornment of the United Ste
of America shail inform ail the Parties to the North Atlantic Treaty of t
date of the receipt of each such notification and o! the date of the entry iI
force o! the present Protocol.

ARTICLE IV
The present Protocol, o! which the English and French texts are qe

authentic, shahl be deposited in the Archives o! the Government of the Tnt
States of America. Duly certifid copies thro shl be transmitted by tl
Government to the Governments of ail the Parties to the North AtId
Treaty. -

In wi±ness. whereof, the undersigxned pleipoeiries have sge
present Protocol.

Opened fo>r signatur at London the 17hdyo ctbr 91
(Here follow4k mhenmeo of the. signtrefoth igmofBlt.

Canada, the Kingdom of Denmark, France, 1eeland, Italy, the GrandDul
Luxkemibourg, the Kingdom o! the Netherlands, the Kingdom of r
Portugal, the United Kingdom of Great Britain and Northern IrealhRdan
United States of America).



PROTOCOLE AU TRAITÉ DE L'ATLANTIQUE NORD SUR L'ACCESSION DE LA
GRÈCE ET DE LA TURQUIE

Les Parties au Traité de l'Atlantique Nord, signé le 4 avril 1949 àrashington,
Assurées que l'accession du Royaume de Grèce et de la République deLrquie au Traité de l'Atlantique Nord permettra d'augmenter la sécurité derégion de l'Atlantique Nord,
Conviennent de ce qui suit:

ARTICLE I

Dès la mise en vigueur de ce protocole, le Gouvernement des États-Unis
Amérique enverra, au nom de toutes les Parties, au Gouvernement du Royau-e de Grèce et au Gouvernement de la République de Turquie, une invitationadhérer au Traité de l'Atlantique Nord tel qu'il serait modifié par l'Article II1 présent protocole. Conformément à l'Article 10 du Traité, le Royaume
Grèce et la République de Turquie deviendront l'un et l'autre Parties à ceaité à la date du dépôt de leur instrument d'accession auprès du Gouver-ient des États-Unis d'Amérique.

ARTICLE II

Si la République de Turquie devient Partie au Traité de l'Atlantique>rd, l'Article 6 du Traité sera, à compter de la date de dépôt par le Gouver-
nent de la République de Turquie de son instrument d'accession auprès duuvernement des États-Unis d'Amérique, modifié comme suit:

"Pour l'application de l'Article 5, est considérée comme une attaque
armée contre une ou plusieurs des Parties une attaque armée
(i) contre le territoire de l'une d'elles en Europe ou en Amérique du

Nord, contre les départements français d'Algérie, contre le territoire
de la Turquie ou contre les îles placées sous la juridiction de l'une
des Parties dans la région de l'Atlantique Nord au nord du Tropique
du Cancer;

(ii) contre les forces, navires ou aéronefs de l'une des Parties, se trouvant
sur ces territoires ainsi que dans toute autre région de l'Europe dans
laquelle les forces d'occupation de l'une des Parties étaient stationnées
à la date à laquelle le Tfaité est entré en vigueur, ou se trouvant
sur la mer Méditerranée ou la région de l'Atlantique Nord au nord
du Tropique du Cancer, ou au-dessus de ceux-ci."

ARTICLE III
Le présent protocole entrera en vigueur lorsque toutes les Parties aulité de l'Atlantique Nord auront notifié leur approbation au Gouvernement
États-Unis d'Amérique. Le Gouvernement des États-Unis d'Amériquearnera toutes les Parties au Traité de l'Atlantique Nord de la date de

ePtion de chacune de ces notifications et de la date d'entrée en vigueur
Présent protocole.

ARTICLE IV

Le présent protocole, dont les textes en français et anglais font également
sera déposé dans les archives du Gouvernement des États-Unis d'Amérique.
copies certifiées conformes seront transmises par celui-ci aux Gouverne-
ts de toutes les autres Parties au Traité de l'Atlantique Nord.
En foi de quoi, les plénipotentiaires désignés ci-dessous ont signé le
ent protocole.
Ouvert à la signature à Londres le 17 octobre 1951.
(Suivent les noms des signataires pour le Royaume de Belgique, le Canada,
Yaume de Danemark, la France, l'Islande, l'Italie, le Grand Duché de

embourg, le Royaume des Pays-Bas, le Royaume de Norvège, le Portugal,
aume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord et les États-Unis
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